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تهران-مشهد طولانى شده است. 
اين تعبير، بازى با كلمات است. 
واقــع ماجــرا اين اســت كه 
دســت كم فعلا پروژه اى در كار 
نيست، البته اگر مبنايتان براى 
وجــود داشــتن يك پــروژه، 
مواردى مثل داشتن رديف در بودجه هاى 
ســالانه نباشــد. بياييد كمــى به عقب 
برگرديم و سوابق پروژه را خيلى خلاصه 
مرور كنيــم: برقى كردن قطــار تهران-
مشهد با تصويب مجلس شوراى اسلامى 
در لوايح بودجه سال 87 به بعد، رديفى 
براى خود دست و پا كرد. قرار بود سر و ته 
ماجرا 3 ســاله جمع شود و طعم كاهش 
50درصــدى زمان ســفر را بــه حدود 
14ميليون مسافر اين مسير بچشاند اما 
12 ســال گذشته و پيشــرفت فيزيكى 

پروژه صفر است.

 تمدیدهای ممتد

حوصله مان به مرور تجربه لوايح بودجه 
تا سال 93 قد داد. بازگشت به عقب تر، 
فايده اى جز تكرار مكررات با تغييرات 
جزئى مثــل هزينه واحد نداشــت. در 
رديف 40701054 لايحه كه از ســال 
94 تغيير كد داد، اتفاق خاصى نيفتاده 
است، انگار هر سال كه مى گذرد، اميد 
برنامه ريزان كشــور به اتمام پروژه در 
آينده نزديــك كمتر مى شــود. ابتدا 
براى اتمــام آن حداكثر 2 ســال مالى 
در نظر گرفته مى شــد كه اين ميزان 
در سال هاى بعد به 3 سال افزايش پيدا 
كرد. تاريخ پايان، در لايحه بودجه 99 
تا 1401 تمديد شــده است. بر اساس 
جدول منــدرج در پيوســت 1 لايحه 
بودجــه، در دوران برنامــه پنجــم، 7 
ميليارد و 400 ميليــون تومان اعتبار 
دولتى خرج برقى كردن راه آهن مسير 
مشــهد-تهران شده اســت. عملكرد 
ســال هاى 96 و 97، 1003 ميليــارد 
تومان بــود. رقم مصوب ســال 98 نيز 
يك ميليارد تومان بــود كه اين ميزان 
در لايحه ســال آينده به 100 ميليون 
تومان كاهش پيدا كرده است. بودجه 
امسال، با نگاهى دوســاله بسته شده و 

برآورد سال 1400 نيز تكرار رقم 100 
ميليون تومانى است. نكته شايان تأمل 
ديگر در اين رديف، پيش بينى اعتبارات 
دولتى براى ســال هاى بعد اســت كه 
رقمى معــادل 4987 ميليــارد تومان 
برآورد شده اســت. اگر لايحه بودجه 
99 بــرآورد اعتبار تا ســال 1400 را 
پيش بينى كرده و اتمام پروژه نيز 1401 
درج شده است، منظور از سال هاى بعد 
و اختصاص اعتبار حدود 5000 ميليارد 
تومانى از سوى دولت، صرفا در يك سال 
با واقعيت هاى اقتصادى موجود جور در 
مى آيد؟ با فرض تقريبا محال براى اينكه 
تمام اعتبارات يادشــده در مدت مقرر 
تخصيص پيدا كند، آيا باز شدن بخت 
اين پروژه به اعتبارات دولتى گره خورده 
است؟ پيش از اين مازيار يزدانى، معاون 
ســابق فنى و زيربنايى شركت راه آهن 
جمهورى اسلامى، به شــهرآرا پاسخ 
منفى داده و گفته بود: اجراى پروژه به 
اعتبارات دولتى ربــط چندانى ندارد و 
اين اعتبارات، دست كم در بودجه 98، 

مربوط به سهم مشاور است.

 نقطه سر خط

كجاى اين كلاف، گره خورده اســت؟ 
نخســتين مجرى برقى كردن راه آهن 
كشور به اين ســؤال پاسخ داد. عباس 
قربانعلى بيــك با اشــاره به تشــكيل 
5 كنسرسيوم بزرگ متشــكل از 70 
شركت ايرانى در ســال 86، به فراهم 

شدن همكارى كنسرســيوم برنده در 
مناقصه با چند شــركت اروپايى اشاره 
كرد، تلاشــى كه با رد صلاحيت فنى 
يكى از شــركت كنندگان و شــكايت 
او به ابطــال مناقصه منتج شــد. او با 
اشــاره به از ســر گرفتن مذاكرات در 
ســال 90 و تعييــن 4 شــركت براى 
نصب هم زمان خط برقــى، انحراف از 
هدف، اصلاح وقت، انتخاب مدير طرح 
ناآشنا با پروژه و انتخاب مشاور خارجى 
بى تجربه كار در ايران را باعث تشديد 
مشكلات آن بيان كرد. با اين تفاصيل، 
روند پــروژه بــا روى كار آمدن دولت 
يازدهم و تغيير در مديريت وزارت راه 
پيش بينى پذير بود. قرارداد يادشــده 
ابطال شد و در قراردادى كه سال 92 به 
مبلغ 2 ميليارد دلار منعقد شد، برخى 

اصلاحات صورت گرفت.

 !کارگران مشغول کار نیستند

كش و قوس ها براى تأميــن فاينانس 
خارجى پــروژه ادامه داشــت. حافظه 
رسانه ها اين بخش از ســوابق پروژه را 
خوب به يــاد دارد، به طورى كه عمده 
خبرها در مورد پروژه مربوط به ســال  
96 و خبر انعقاد تفاهم نامه با يك بانك 
چينى براى صدور ضمانت نامه  اســت. 
«سال 97 تأمين كننده چينى انصراف 
داد.» جمله يادشــده را قربانعلى بيك 
گفته است. اين در حالى است كه محمد 
اسلامى، وزير راه و شهرسازى، اسفند 

پارســال وعده داده بود كه مشكلات 
فاينانس در آينده نزديك حل و پروژه با 

روش ديگرى تأمين اعتبار شود.
معــاون رئيس جمهــور در خردادماه 
امســال اعلام كرد كه طرف چينى از 
مشاركت در اجراى پروژه برقى سازى 
قطار مشهد-تهران انصراف داده است 
و سهم 15 درصدى ايران در اين پروژه، 
يعنــى 1000 ميليــارد تومان صرف 
پرداخت حقوق شده است. محمدباقر 
نوبخــت بيان كــرده بود كــه 1000 
ميليارد تومان ســهم 15 درصدى اين 
طرح ريلى استان بود كه اين مبلغ در 
سال 96 تهيه شد و تا اسفند سال قبل 
در بانك صنعت و معــدن بود تا طرف 
چينى متقاعد شــود و ضمانت بدهد و 
طرح را اجرا كند؛ اما با توجه به مسائل 
برجام و خروج آمريــكا، طرف چينى 
حاضر به سرمايه گذارى نشد و 1000 
ميليارد تومان اعتبار نيز از بانك سرمايه 
خارج شد. اسفند سال گذشته نامه اى 
دادم كه برخى حقوق ها در پايان سال 
پرداخت شود كه بخشى از آن از طريق 
همين 1000 ميليارد تومان تأمين شد، 
اما هر لحظه طرف چينى آماده باشد اين 

مبلغ بازخواهد گشت.
هرچند ســعيد رســولى، مديرعامل 
راه آهن كشــور، شــهريور امسال در 
نشستى خبرى آب پاكى را روى دست 
همه ريخت و گفت كه مشكل فاينانس 
حل نشده و پروژه متوقف است، با وجود 

اين محض اطمينان با روابط شــركت 
راه آهن خراسان تماس گرفتيم شايد 
خبر خوبى بشــنويم. مى دانستيم كه 
پروژه ملى اســت و تصميم گيرى در 
مورد آن به اســتان مربوط نمى شــود 
اما اميدوار بوديم مســئولان اســتانى 
به خبرهاى به روزتر دسترســى داشته 
باشــند. جواد معراجى فر با بيان اينكه 
موضوع، نه استانى است و نه در حيطه 
وظايف شــركت راه آهــن جمهورى 
اســلامى، ما را به شــركت ساخت و 
توســعه زيربناهاى حمل و نقل كشور 
ارجاع داد. روابط عمومى اين شــركت 
صحبت هاى معراجى فر را رد كرد و بعد 
از اخذ نظر كارشناس مربوط، شركت 
راه آهن را متولى دانست. تماس با روابط 
عمومى شــركت راه آهن در تهران نيز 
پيشنهاد تكرار يك رويه قديمى، زمانبر 
و احتمالا بى فايده بود. نامه نگارى هايى 
كه تجربه مان مى گويد حداقل به 2 چيز 

نياز دارد: عمر نوح و صبر ايوب.

 چرا پافشاری؟

چرا سفر از مبدأ يا به مقصد مشهد در 
سياســت گذارى هاى وزرات راه براى 
برقى كردن خطــوط ريلى، در اولويت 
مطالعه قرار گرفت؟ جواب اين سؤال، 
به مهم تريــن عيب پروژه هــاى برقى 
كردن در تمام دنيــا برمى گرد: هزينه 
ســرمايه گذارى  در آن ها بالاست و به 
قاعده بايد براى مسيرى انتخاب شود 
كه تعداد مســافران آن تضمين كننده 
سرمايه گذارى باشــد، يعنى مسيرى 
مثل تهران-مشهد. اين سرمايه گذارى با 
ويژگى هاى قطار برقى مثل صرفه جويى 
در ســوخت، ســادگى بومى ســازى 
لوكوموتيوها، هزينه لوكوموتيو در هر 
سرويس و... باز مى گردد. كاهش زمان 
سفر در مســير تهران مشهد به حدود 
6 ســاعت نيز ويژگى وسوسه برانگيز 
ديگرى است. آيا رؤياى قطار برقى براى 
مسافران اين مســير تحقق پذير است 
يا رديــف 1303015037 در لايحه 
بودجه مانند بودجه زيارت به سرنوشت 
حذف، دچار مى شود؟ فعلا دليلى براى 

اميدوارى در دست نيست. 

درحالى كـه تـا اواسـط روز گذشـته قيمـت دلار 
به 14هزار و 50تومان رسـيده بود، از سـاعت 16 
قيمت دلار شـروع به كاهـش كرد،به طـورى كه 
در سـاعت 17 قيمت بـه 13هـزار و750تومان و 

سـاعت 19 به13هزار و 570تومان رسـيد.
 افزايـش قيمت بنزيـن، وقايـع فصلى بـه معناى 
ورود بـه ماه دسـامبر و تحت فشـار بودن سـمت 
تقاضـا بـه دليـل بسـتن حسـاب هاى دلارى و 
يورويى در انتهاى سـال ميـلادى از جمله دلايل  
نوسـان نـرخ ارز بيان شـده اند. گروهـى از فعالان 
بـازار ارز مى گوينـد تقاضـاى سـرمايه اى وارد 
بـازار شـده اسـت و افـراد عـادى نمى تواننـد از 
صرافى هـا ارز مـورد نيـاز خـود را تهيـه كننـد و 
ايـن موضـوع جـو هيجانـى را در بـازار افزايـش 

داده اسـت.
افزايـش نوسـانات قيمـت ارز بهانـه اى شـد تا به 
كوچه ثبـت، در خيابـان امام خمينى(ره) سـرى 
بزنيم و رونـد تغييرات بـازار را از نزديك بررسـى 
كنيـم. تابلوهـاى خامـوش صرافى هـا كـه محل 
رسـمى داد و سـتد ارز هسـتند، اولين مسـئله    اى 
اسـت كـه توجـه هـر رهگـذرى را به خـود جلب 
مى كند. روز گذشـته بسـيارى از افرادى كه براى 
خريـد ارز بـه صرافى ها مراجعـه كردند، با پاسـخ 
منفى آن هـا مواجه شـدند. صرافى هـا مى گويند 

كـه ارزى براى عرضـه ندارنـد و در ايـن چند روز 
دلال ها طلايـه داران بـازار دلار شـده اند. افزايش 
يك بـاره قيمـت دلار انتظـارات متفاوتـى ايجـاد 
كرده بـود، برخـى از صرافى هـا مى گفتنـد كه به 
تدريج آرامـش در بـازار ارز حاكم مى شـود و اين 
مسـئله فقط فصلى اسـت. امـا برخى ديگـر بيان 
مى كردند كـه امكان برگشـت دلار بـه كانال 11 
هزار تومانى فعلا وجود نـدارد و در بهترين حالت 
دلار به كانال 12 هـزار تومانى باز خواهد گشـت.

در ادامـه بـراى بررسـى بيشـتر وضعيـت بـازار 
بـه سـراغ دلال هـاى ارز رفتيـم. روبـه روى بانك 
ملـى در خيابـان امـام خمينـى(ره) و اطـراف 
آن مملـو از جمعيـت اسـت. تـا مـاه گذشـته و 
پيـش از آشـفتگى بـازار ارز، نوسـان هـر دلار 
بيـن 100 تـا 300 تومـان بـود و همين مسـئله 
سـبب ركـود بـازار شـده بـود. آن زمـان فعاليت 
دلال ها بـه قـدرى راكد بـود كـه برخـى از آن ها 
براى جلـب مشـترى تخفيف هايى نيـز مى دادند 
امـا روز گذشـته، كمتـر دلالـى حاضر بـه فروش 

دلار بـود و بيشـتر آن هـا خريـدار دلار بودنـد. 
با اين حـال از آنجـا كـه افـرادى كـه بـه بـازار 
مراجعه كـرده بودند بيشـتر متقاضـى ارز بودند، 
همين مسـئله سـبب قفل شـدن خريد و فروش 
شـده بود، به طورى كه ميـزان خريد و فـروش به 
حداقل رسـيده بود. يكى از دلال هـا مى گفت كه 
آينـده روند بـازار مشـخص نيسـت اما براسـاس 
يـك قانـون نانوشـته هرچيـزى كـه گران شـود 
خواهـان بيشـترى پيـدا مى كنـد. ايـن گفتـه او 
نشـان مى دهد كـه دلالان اميـد دارند ايـن روند 
صعودى قيمـت ارز ادامه داشـته باشـد. درحالى 
دلال هـا بـراى بازارگرمـى، مـدام خبـر از گرانى 
بيشـتر دلار مى دهنـد كه برخـى از كارشناسـان 
اقتصـادى معتقدند كـه احتمال كاهـش دلار در 
روزهـاى آتـى دور از ذهن نيسـت، چراكـه بانك 
مركـزى ديـر يـا زود تحـت فشـار افـكار عمومى 
مجبـور بـه دخالـت بيشـتر در بـازار مى شـود. 
كارشناسـان اقتصـادى مى گوينـد هيـچ دليـل 
اقتصادى اى بـراى افزايش قيمت هـا وجود ندارد 

و تنهـا دليـل گرانى هـاى اخيـر جو روانـى حاكم 
در بـازار اسـت. به گفتـه اين افـراد قيمـت ارز در 
تمـام دنيا به شـدت تحت تأثيـر شـايعات و اخبار 
قـرار مى گيرد؛ طبيعى اسـت كـه بعـد از افزايش 
قيمـت بنزيـن و اتفاقاتى كـه در هفته هـاى اخير 
رخ داد،  قيمت ارز تغيير كند.روز دوشـنبه رئيس 
كل بانـك مركـزى هـم بـر ايـن مسـئله صحـه 
گذاشـته و گفته بود كـه گرانى قيمـت بنزين در 
افزايش قيمت ارز تأثير داشـته اسـت. عبدالناصر 
همتـى بـا تأكيـد بـر اينكـه جـو روانـى حاكـم 
در داخـل و فضاسـازى ها از خـارج كشـور سـير 
نزولـى قيمـت ارز را صعـودى كرد، گفتـه بود كه 
بـه تدريـج ثبـات را بـه بـازار ارز بازمى گردانيم و 
اميدواريم مانند گذشـته بـه تدريج شـرايط بازار 
ارز را كنتـرل و ثبـات را در نرخ هـا حاكـم كنيـم.

در روزى كـه قيمـت دلار افزايـش يافـت، سـكه 
تمـام بهـار آزادى نيـز رشـد خـود را ادامـه داد. 
براين اسـاس روز گذشـته  قيمت سـكه تمام  بهار 
آزادى در بـازار به 4 ميليـون و 700 هـزار تومان 
و طـلاى 18 عيـار بـه 473هـزار و 500 تومـان 
رسـيد. هر قطعه نيم  سـكه بهـار آزادى 2 ميليون 
و 508 هزار تومـان، ربع سـكه يك ميليون و 609 
هزار تومـان و هـر قطعه سـكه گرمـى 929 هزار 

تومـان فروخته شـد. 

«شــرايط خوبى بــه نفع 
سهام داران شركت پديده 
در حــال ايجاد اســت و 
هماهنگى خوبى بين اركان 
بخــش  و  حاكميــت 
خصوصى در اين زمينه وجود دارد.». اين 
جملات بخشــى از اظهــارات رئيس كل 
دادگسترى خراسان رضوى درباره وضعيت 
شركت پديده اظهار كرده است. پيش از اين 
نيز غلامعلى صادقى در جلسه ستاد تسهيل 
و رفع موانع توليد استان كه با حضور رئيس 
دفتر رئيس جمهور برگزار شده بود وضعيت 
كنونى شــركت پديده را مثبــت ارزيابى 
كرده بود. روز گذشته اما غلامعلى صادقى 
توضيحات مفصلى درباره آخرين وضعيت 
اين شركت ارائه كرد. او به ايرنا گفت: امروز 
شركت متعلق به مردم و سهام داران است، 
امكان جــذب ســرمايه و نقدينگى براى 
شــركت نيز فراهم اســت و اگر شخص يا 
مؤسسه اى در قالب رأى دادگاه و با طرفيت 
مردم براى مشــاركت اعلام آمادگى كند، 
شرايط فراهم است. رئيس كل دادگسترى 
استان با بيان اينكه محوريت اداره شركت با 
سهام دارى است كه بيشترين سهم را دارد، 
از سهام داران خواست به شايعات در فضاى 
مجازى توجه نكنند، اطلاع رسانى لازم از 
مبادى رســمى انجام مى شود. صادقى در 
خصوص ورود شركت پديده به بورس نيز 
افزود: رايزنى ها و جلسات متعدد در سطح 
كلان در اين خصوص برگزار شده اســت، 
همچنين ســتاد تدبير در راستاى تأمين 
منافع طلبكاران و به خصوص سهام داران 
جلسات مختلف تشــكيل داده كه پس از 
اتمام فرايند محاسبه ســهام سهام داران، 

طلبكاران و تعهدنامه داران و ثبات وضعيت، 
اقدام اجرايى در اين خصوص صورت خواهد 
پذيرفت. وى ادامــه داد: نحوه تخصيص و 
مقدار ســهام جبرانى بــراى اختصاص به 
ســهام داران نيز بــه زودى تعيين تكليف 
خواهد شد. رئيس كل دادگسترى استان با 
اشاره به اجراى سريع و قاطع رأى دادگاه در 
خصوص اين پرونده گفت: از محل رد مال 
برخى از دلالان در حكم اين پرونده تاكنون 
حدود 200 ميليارد تومان به شركت پديده 
مسترد شده كه به نفع سهام دارانى است كه 
در اين مجموعه شريك اند. صادقى گفت: با 
توجه به تعيين تكليف نهايى امور مختلف 
اين شــركت، فضاى خوبى بــراى جذب 
ســرمايه گذار فراهم شده اســت، جذب 
ســرمايه گذار نيازمند آرامش اســت، لذا 
سهام داران بايد با بى توجهى به شايعات به 

حفظ آرامش موجود كمك كنند.
وى در زمينــه بخش مفتــوح پرونده نيز 
گفت: براى رسيدگى به اتهام ساير دلالان 
و مسئولان دخيل در موضوع نيز اقدامات 
لازم صورت گرفتــه و تحقيقات اوليه آغاز 
شده اســت. موضــوع دلالان و همچنين 
عملكرد مديــران دســتگاه هاى اجرايى 
كه در قالب مشــاركت و معاونــت در اين 
پرونده دخيل بوده اند درحال بررسى است. 
رئيس كل دادگســترى خراسان رضوى با 
بيان اينكه مجموعه بانكى و مؤسسات مالى 
سهام داران عمده اين شركت هستند ادامه 
داد: با توجه به پيگيرى هاى صورت گرفته 
و روند اجراى حكم، طلبــكاران همكارى 
خوبى تاكنون داشــته اند و بــه طور قطع 
اين شركت در آينده رشد خوبى را تجربه 

خواهد كرد. 

ثبت نام شهروندان براى برخوردارى از طرح 
اقدام ملى توليد و عرضه مسكن در چارچوب 
برنامه وزارت راه و شهرسازى امروز 19 آذر 
ماه، هم زمان با اســتان هاى سمنان، ايلام، 
سيستان و بلوچســتان و آذربايجان غربى 
در خراســان رضوى نيز آغاز شد. در مشهد 
فعلا ظرفيت 400 واحد مسكونى در منطقه 
شهرك مهرگان پيش بينى شده كه با توجه 
به جمعيــت 3,5 ميليون نفرى اين شــهر، 
ظرفيت پيش بينى شــده ســاخت مسكن 
در مشــهد در طرح مسكن ملى اقدام بسيار 
ناچيز اســت. با وجود اين مى توان اميدوار 
بود كه در ادامه اجراى ايــن طرح ظرفيت 
مشــهد افزايش پيدا كند. در همين رابطه 
مديركل راه و شهرسازى خراسان رضوى روز 
گذشته به ايرنا اعلام كرد: در قالب نخستين 
مرحله از اجراى طرح اقدام ملى مسكن در 
خراسان رضوى، امكانات ساخت 5630 واحد 
در 35 شهر استان تأمين شده است. در مورد 
ساير شهرهاى اســتان كه هنوز نامشان در 
پايگاه اينترنتى www.tem.mrud.ir اعلام 
نشده است نيز پس از فراهم شدن امكانات 
لازم، زمان ثبت نام شهروندان ساكن آن ها 
براى اجراى طرح اقــدام ملى توليد و عرضه 

مســكن در مراحل بعدى اعلام خواهد شد. 
محمدرضــا اخوان عبداللهيــان همچنين 
اضافه كرد: شــهروندان خراسانى متقاضى 
برخوردارى از اين طــرح، از امروز 19 آذر تا 
پايان وقت بيست و يكم همين ماه مهلت دارند 
تا با مراجعه به پايگاه اينترنتى طرح مسكن 
اقدام پس از آگاهى درباره شــروط ثبت نام، 
ثبت نام كنند. وى افزود: ساخت اين واحدها 
با تسهيلات بانكى و آورده نقدى متقاضيان 
واجد شرايط صورت مى گيرد. براى «طرح 
اقدام ملى توليد و عرضه مســكن» وام 75 
ميليــون تومانى با نرخ كارمــزد 18 درصد 
(اقســاط ماهيانه حدود 625 هزار تومان)، 
دوره مشاركت حداكثر دوساله و بازپرداخت 
10ساله در نظر گرفته شده است. همچنين 
براى شناســايى افراد داراى مسكن ملكى، 
سامانه اســتعلام وزارت راه و شهرسازى به 
سازمان ثبت اســناد و املاك متصل شده 
است. اخوان عبداللهيان به قيمت تمام شده 
خانه هاى طرح اقدام ملى مسكن نيز اشاره 
و بيان كرد: طبق اعلام معاونت مســكن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازى، در مرحله 
نخســت 30 درصد قيمت تمام شــده بايد 

توسط متقاضى پرداخت شود. 

  عليرضا جميع، مديركل استاندارد خراسان رضوى: با پايش هاى صورت گرفته 
از ســوى اين اداره كل، محصولات آلوده به عامل قارچى مايكوتوكسين مربوط به 2 واحد 

توليد و بسته بندى آرد در اين استان جمع آورى شد.

  جواد سليمانى، مديرعامل گروه خودروسازى سايپا: تمامى پاركينگ هايى 
كه خودروهاى ناقص كفِ كارخانه سايپا در آن ها پارك بودند، تخليه شده اند و اكنون هيچ 
خودرو ناقصى از گذشته در سايپا باقى نمانده اســت. اكنون تعداد خودروهاى توليد شده 

قبلى سايپا كه داراى كسرى قطعه بودند به صفر رسيده است.

  محمود محمودزاده، معاون وزير راه و شهرســازى: اكنون براى گران شدن 
مسكن هيچ دليل فنى و علمى اى نداريم ولى اگر تحت تأثير بازارهاى ديگر قرار گيرد بحث 
جداگانه اى است. با اين حال برآورد اين است كه مسكن  از ثبات برخوردار خواهد بود تا پايان 

سال بتوانيم برنامه هاى جديد را براى كنترل آن ارائه كنيم.

  ابوالقاسم رحيمى اناركى، مديرعامل بانك مسكن: افزايش سقف تسهيلات 
مسكن تا 2 هفته ديگر در شوراى پول و اعتبار بررسى مى  شود.

  امير اسحاقى، دبير انجمن واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم جانبى: مجوز 
ترخيص 90 درصد از گوشى هايى كه با ارز دولتى به كشور وارد شده بود، صادر شده  اما به 
دليل اينكه بخشى از اين محموله قديمى شده است و تقاضايى در بازار براى آن وجود ندارد، 

هنوز براى ترخيص آن ها اقدامى نشده است.

  امروز آخرين مهلت ثبت اعتراض براى دريافت كمك معيشــتى اســت و به گفته 
مسئولان، اين مهلت تمديد نخواهد شد. معترضان به عدم دريافت كمك معيشتى مى توانند 
با شماره گيرى كد دســتورى *6369#، ثبت اطلاعات خود، دريافت كد رهگيرى و ثبت 
اطلاعات در وب سايت  Hemayat.mcls.gov.ir مراتب اعتراض خود را به ثبت برسانند 

و منتظر اعلام نظر وزارت تعاون در رابطه با وضعيت هزينه و درآمد خانوار خود باشند.

  طبق اعلام بانك مركزى، از بيستم آذرماه، تراكنش هاى تمام سامانه هاى بين بانكى به 
ازاى هر شخص در 24 ساعت از درگاه هاى غير حضورى به يك ميليارد ريال محدود مى شود.

  روز گذشته نخستين خط توليد كمباين برنج با حضور مصطفى خاكسار قهرودى، 
قائم مقام توليت آستان قدس رضوى، سيد رضا فاطمى امين، مديرعامل سازمان اقتصادى 
رضوى، كامبيز عباسى، مدير مركز مكانيزاســيون وزارت جهاد كشاورزى، و مسئولان و 

مديران استان مركزى در شركت كمباين سازى ايران افتتاح شد. 

 دیگه چه خبر؟

اعلام جزئیات مسکن «اقدام» در استان
وام ۷۵ میلیون تومانی با اقساط ۱۰ ساله به متقاضیان این طرح اعطا می شود

آینده روشن در انتظار «پدیده»
اظهارات رئیس کل دادگستری استان درباره شرکت پدیده شاندیز

 برلیانس H220 دنده ای         
قیمت بازار: ۱۰۸/۰۰۰/۰۰۰

 پژو پارس اتوماتیک
قیمت بازار: ۱۴۵/۶۰۰/۰۰۰

 کوييک دنده ای
قیمت بازار: ۷۴/۰۰۰/۰۰۰

 پژو 206 تیپ 2
قیمت بازار: ۹۴/۰۰۰/۰۰۰

 پژوGLX 405 دوگانه سوز
قیمت بازار: ۹۶/۵۰۰/۰۰۰

LX رانا 
قیمت بازار: ۹۴/۰۰۰/۰۰۰

 خودروخوان 

سیب زمینی
۳۲۰۰ تومان

پیاز 
۳۰۸۰ تومان

گوجه فرنگی
۹۴۵۰ تومان

بادمجان
۲۷۷۰ تومان

انار
۶۷۱۰ تومان

خیار درختی
۵۳۶۰ تومان

هندوانه
۳۳۰۰ تومان
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۱۳۹۸ آذر   ۲۰
۱۴ ربیع الثانی ۱۴۴۱ 
شــــــماره ۲۹۹۱

افزایش
 ۶۸ درصدی 
مالیات 
ثروتمندان در 
سال آینده

در لايحه بودجه سال 
درآمدهــاى   1399
مالياتــى نســبت به 
امسال 23 هزار ميليارد 
تومان بيشــتر در نظر گرفته شــده كه 
بيشترين ميزان افزايش را ماليات بر ثروت 
با 68 درصد به خود اختصاص داده است 
و ماليات بر واردات هم 39 درصد كاهش 
را تجربه خواهد كرد .به گزارش ايســنا، 
امســال حدود 172 هزار ميليارد تومان 
درآمد مالياتى مصوب شده بود كه تا پايان 

8 ماهه اول سال حدود 89 هزار ميليارد 
تومان آن محقق شــد. اينــك در لايحه 
بودجه ســال 1399 دولــت درآمدهاى 
مالياتى را حدود 195 هزار ميليارد تومان 
پيش بينى كرده اســت. به عبارت ديگر 
درآمد مالياتى پيش بينى شده براى سال 
1399 در مقايســه با رقم مصوب امسال 
23 هــزار ميليارد تومــان افزايش دارد. 
ميزان درآمد حاصل از ماليات اشــخاص 
حقوقــى در لايحه بودجه ســال 1399 
معادل 44 هزار ميليارد تومان پيش بينى 

شده است، درحالى كه اين ميزان در قانون 
بودجه امســال 41 هزار ميليارد تومان 
اســت؛ بنابراين ميزان ماليات اشخاص 
حقوقى حدود 3000 هزار ميليارد تومان 
و معادل 7.3 درصد افزايش داشته است. 
همچنين ميزان ماليات بر واردات در قانون 
سال جارى 33 هزار ميليارد تومان است، 
درحالى كه اين در لايحه بودجه ســال 
آينده 20 هزار ميليارد تومان پيش بينى 
شده است. بر اين اساس ميزان ماليات بر 
واردات با كاهش 13 هزار ميليارد تومان 

يعنى بيــش از  39 درصد كاهش مواجه 
خواهد شد. ميزان ماليات بر كالا و خدمات 
نيز در لايحه بودجه سال 1399 معادل 93 
هزار ميليارد تومان پيش بينى شده است 
كه نسبت به امسال كه 72 هزار ميليارد 
تومان اســت، افزايش 21 هزار ميليارد 
تومانى، معادل 29 درصــد دارد. بر اين 
اساس، ماليات بر ثروت بيشترين افزايش 
را در ســال آينده خواهد داشت و پس از 
آن ماليات بر درآمــد، ماليات بر كالاها و 

خدمات قرار دارند. 

امیررضا وثوقی

 گزارش 

ارز در طول گرانی
افزایش قیمت دلار بازار دلارفروشان کوچه ثبت را داغ کرده است

شارژ قطاربرقی با پول خرد
بودجه قطار برقی تهران-مشهد با ۹۰۰میلیون تومان کاهش به ۱۰۰ میلیون تومان رسید
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